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�La xifra de les 22.931 captures re-
presenta un augment del 107% en

l’últim any, quan s’ha passat d’11.056
versions de 8.800 recursos web a 22.931
versions de 17.063 seus web. La raó del
significatiu creixement rau en l’ampliació
dels nodes dedicats a aquest repositori
del clúster d’e-informació del CESCA, on
s’allotja PADICAT, i de la disponibiliat de
més espai en la nova cabina de discos
NetApp.

L’any 2009 s’ha prioritzat la captu-
ra de les pàgines web amb domini .cat.
Fins al març de 2009, aquests recursos
representaven el 18%del fons integrat en
el repositori PADICAT, amb un total de
4.256 versions de 4.000 pàgines web. Un
anymés tard, el domini .cat representa el
62%dels recursos del repositori, amb un
total de 14.256 noves versions de 14.004
llocs web. La integració del domini .cat
als fons de PADICAT és fruit del conveni
de col·laboració subscrit entre la BC i la
Fundació puntCAT el 2006. �

Més de 14.000 noves versions de webs
amb domini .cat a PADICAT
LaBiblioteca de Catalunya (BC) ha fet públiques les dades relatives al seu repo-

sitori Patrimoni Digital de Catalunya (PADICAT), creat per garantir la preservació

dels recursos digitals catalans publicats a internet. El mes de març, aquest re-

positori preservava22.931 capturesde17.063 llocsweb, queocupen7,7 TBd’un

total de 186 milions de fitxers informàtics.

Exemple de visualització de la captura del web de la Fundació puntCAT.

ES DUPLICA EL NOMBRE DE CAPTURES FINS ARRIBAR A 22.931 RECURSOS DIGITALS

�PADICATdisposad’unanovacol·lec-
ció anomenadaMuseus de Cata-

lunya que conté recursos digitals rela-
tius als 657museus i col·leccions mu-
seogràfiques catalanes. Aquestmono-
gràfic ofereix una visió conjunta de to-
ta la culturamuseològica catalana, con-
tribueix a preservar aquests continguts
i a garantir-ne l’accés.

Dels 657museus identificats amb
presència a internet, la província de
Barcelona acumula gairebé la meitat
de tots els equipamentsmuseístics de
Catalunya, amb un 46,3%, seguida de
la demarcació de Tarragona ambel 19%
dels equipament, la província de Llei-
da amb un 18,1% i finalment, les co-
marques de Girona, amb un 16,6%.

Així, PADICAT ha capturat un to-
tal de 1.521 webs ordenats de forma
alfabètica i geogràfica relacionats amb
la cultura museològica catalana. Per
fer-ho, s’ha realitzat la identificació
dels museus i col·leccions museogrà-
fiques obertes al públic a Catalunya a
partir del buidatge de dife-
rents directoris (cercadors de
museus i col·leccions de la
Generalitat de Catalunya, seus
web de les quatre diputacions
catalanes, patronats de tu-
risme dels consells comar-
cals, pàgines webmunicipals,
etc.). Després s’ha dut a ter-
me la captura de les seves pà-
gines web incloses les dels
propis museus i d’altres ex-
ternes als museus però que
també contenen informació
relacionada.

Ladirectorade laBibliotecadeCa-
talunya, Dolors Lamarca, ha assenyalat
que “les pàgines web dels museus de
Catalunya contenen part essencial del
nostrepatrimoni, i per aixòdestinemes-
forçospergarantir-ne lapreservació i l’ac-
cés permanent de tota la ciutadania”.

Noumonogràfic de
museus catalans

El monogràfic sobre museus està disponible des de gener.
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�Els estudis de viabilitat de les plata-
formesd’e-Contractació i degestióde

registres de seguretat (e-Logs), adjudicats
a Telefónica Soluciones de Informática y
ComunicacionesdeEspaña i aUPCnet, res-
pectivament, han consistit en dues anàli-
sis de les necessitats de les universitats i
del CESCA en ditesmatèries, en la identifi-
cació de les sinergies que puguin benefi-
ciar-sede l’existènciad’unaplataformaco-
munadecontractacióelectrònica idegestió
de registres de seguretat, en l’especifica-
ciódels seus requisits funcionals i en lapla-
nificació del seu disseny i implementació.

e-Contractació
Per a l’anàlisi del procés de contractació
electrònica s’haestudiat el procedimentde
contractació existent a cada universitat,
considerant, entre d’altres, la integritat i
confidencialitat del procés electrònic, la
gestió dels documents digitals generats, i
la legislació aplicable en matèria d’Admi-
nistració Electrònica i ContractacióPública.

D’aquest estudi han resultat dos do-
cuments: una memòria descriptiva fun-
cional del procediment de contractació
utilitzat a les universitats, i una anàlisi de
viabilitat de la implantació d’una plata-
forma compartida, pronunciant-se de for-
ma afirmativa sobre la seva viabilitat. Per
això, també s’ha lliurat un document d’es-
pecificació dels requisits funcionals i tèc-

nics de la plataforma i s’ha elaborat un
pla d’execució del projecte.

e-Logs
S’ha fet un estudi tècnic i funcional de les
necessitats de les universitats de la gestió
dels registres de seguretat i les evidències
electròniques, en base a les necessitats
actuals no cobertes i als requisits que cal
complir per adaptar-se a la Llei 11/2007,
d’accés electrònic dels ciutadans als ser-
veis públics, i la Llei 30/2007, de contrac-
tes del sector públic. Tambéenaquest cas
s’ha elaborat unamemòria descriptiva del
model funcional de gestió dels registresde

seguretat usat a les universitats i una anà-
lisi de viabilitat, favorable a la realització
de la plataforma comuna.

Així, s’ha lliurat un document d’es-
pecificació dels requisits funcionals i tèc-
nics de la plataforma o del programari que
s’implantarà, i que inclou, entre d’altres
especificacions, lamanera com s’ha d’in-
tegrar amb els sistemes de registres de
seguretat que les universitats tenen ac-
tualment, i la càrrega i tipus de feina pre-
vista per a la plataforma compartida.

Com recull el Llibre Blanc de la Uni-
versitat deCatalunya, de l’ACUP, el sistema
universitari català ja disposa d’algunes in-
fraestructures comunes. Segons el Llibre
Blanc, cal consolidar aquests projectes i
desenvolupar-ne de nous potenciant els
serveis i lesplataformesconjuntesperapro-
fitar les economies d’escala i augmentar
l’eficiència en la gestió conjunta. Enaquest
sentit, lesplataformesper ae-Contractació
i e-Logs, i d’altres en què s’està treballant,
com ara e-Vot, han nascut seguint la línia
estratègica del Llibre Blanc. �

Validades les plataformes comunes per
als projectes d’e-Contractació i e-Logs
L’octubre passat, el CESCAva adjudicar,mitjançant procediments negociats, uns

estudis de viabilitat per disposar d’una plataforma unificada d’e-contractació i

unade registres de seguretat dins el projecte e-universitat, que vol implantar l’e-

administració a les universitats que integren l’Associació Catalana d’Universi-

tats Públiques (ACUP) i en el qual el CESCA hi col·labora tot donant suport per al

desenvolupament d’eines cooperatives. Els resultats dels estudis han valorat sa-

tisfactòriament la implantació centralitzada al CESCA d’ambdues plataformes.

El Grup d’Usuaris de la Plataforma d’e-Vot (GUPeV) es va constituir el passat 25 de març.

Les plataformes cooperatives
afavoriran el desplegament

de l’e-Administració
a les universitats

S’ha constituït el Grup d’Usuaris de la Pla-
taformad’e-Vot (GUPeV), per impulsar l’ad-
ministració electrònica a les universitats.
e-Vot consisteix en la implantació d’una
eina de vot electrònic i telemàtic que pro-
veeixi d’una plataforma comuna de vot les
universitats de l’ACUP, però està obert a
la participació de la resta d’universitats

de Catalunya i als centres de recerca ad-
herits a l’Anella Científica. La implantació
va ser adjudicada al març a Scytl Secure
Electronic Voting per 345.000 €, IVA ex-
clòs, i està previst que la plataforma esti-
gui operativa al novembre. El projecte
s’allotjarà al CESCA, que dirigirà el seu dis-
seny i implantació.

Constitució del GUPeV i adjudicació de la plataforma d’e-Vot
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�El camp del magnetismemolecular
va viure un gran avenç l’any 1993

amb el descobriment, per part del Pro-
fessor Dante Gatteschi (Università de Fi-
renze) i el seu equip, l’existència de mo-
lècules magnètiques (complex Mn12) que
presenten relaxació lenta de la sevamag-
netització. La característica més impor-
tant d’aquest grup de molècules és que
tenen la propietat de comportar-se ca-
dascuna individualment com un imant.
Normalment les molècules magnètiques

alineen els seus espins si es col·loquen
dins un camp magnètic, però en retirar
aquest camp, els espins es tornen a des-
alinear. Però, en el cas del complexMn12,
els espins romanen alineats sense camp
magnètic, com en un imant, durant un
temps molt llarg si la mostra es manté a
baixa temperatura. A partir d’aquí, molts
investigadors han treballat intensament
en la recerca de nous complexos poli-
nuclears demetalls de transició quemos-
trin aquesta propietat.

Aquests tipus de complexos poden
ser interessants atès el seu potencial com
a sistemes que podrien finalment condu-
ir cap a una futura aplicabilitat en els sis-
temes d’emmagatzematge d’informació
en una escala molecular. El bit d’infor-
mació estaria controlat pel signe de l’es-
pí de la molècula.

No obstant això, només es podran
obtenir dispositiusd’aquest tipussi s’acon-
segueix que la barrera energètica per a la
inversió de l’espí de cada molècula sigui
prou elevada comper prevenir, d’unaban-
da, el salt de la barrera induït per efectes
tèrmics i, d’altra banda, l’efecte túnel, que
permet que l’espí canviï de signe traves-
sant la barrera de potencial, explica Ruiz.
Aquests canvis no desitjats del signe de
l’espí provocarien una pèrdua de la infor-
mació emmagatzemada. D’aquesta ma-
nera, el paràmetre fonamental és l’altura
de la barrera que impedeix la inversió de
l’espí, i depèndirectamentdel valor de l’es-
pí de l’estat fonamental de la molècula i
de la seva anisotropia magnètica.

Des d’un punt de vista experimen-
tal és pràcticament impossible predir a
priori aquests dos paràmetres per a un
nou compost. Així mateix, la complexi-
tat d’aquest tipus de molècules fa que
sigui impossible extreure’n els valors de
les interaccions d’intercanvi entre els
centres paramagnètics a partir de tècni-
ques experimentals. Per aquestmotiu, la

A V E N Ç O S E N Q U Í M I C A I N O R G À N I C A

El magnetisme molecular

Figura 1. Estructura del complex Mn12 format per quatre MnIV centrals

i vuit MnIII formant una corona.
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Conèixer les propietats magnètiques de les molè-

cules de la família de complexosMn6 a partir demè-

todes teòrics basats en la teoria del funcional de la

densitat (Density Functional Theory, DFT) és una de

les línies de recerca del Dr. Eliseo Ruiz i el seu equip del Departament de Quí-

mica Inorgànica i de l’Institut de Recerca Teòrica i Computacional de la Uni-

versitat de Barcelona (UB). Com explica Ruiz, “la utilitat d’aquests tipus de

complexos pot ser interessant donat el seu potencial com a sistemes que po-

drien finalment conduir cap a una futura aplicació en els sistemes d’emma-

gatzematge d’informació en una escalamolecular”. D’aquestamanera, podrien

substituir els aliatges metàl·lics presents en els discos durs actuals amb una

grandària molt més petita i, lògicament, una major densitat d’informació.

Figura 2. Distribució de la densitat d’espí pel complex Mn6

amb la barrera d’anisotropia magnètica més alta coneguda.
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utilitat dels mètodes teòrics basats en la
DFT és essencial per poder conèixer amb
detall aquestes interaccions que contro-
len l’espí de la molècula també incloent
els termes relatius a l’acoblament espí-
òrbita per determinar la anisotropiamag-
nètica.

Les propietats magnètiques
dels complexos Mn6

Malgrat que molts grups experimentals
han treballat sintetitzant nous comple-
xos per augmentar el valor de la barrera
d’anisotropia magnètica des de l’any
1993, fins a l’any 2007 no es va acon-
seguir un complex que tingués la barre-
ra d’energia més gran que l’Mn12 origi-
nal. A l’equip d’investigadors dirigit per
Euan K. Brechin, de la University of Edin-
burgh, es van sintetitzar uns complexos
Mn6 i un d’ells presentava un valor rècord
de barrera d’anisotropia (Figura 1). Per
comprendre aquest comportament mag-
nètic i intentar dissenyar nous comple-
xos amb millors propietats, Eliseo Ruiz i
el seu estudiant de doctorat Eduard Cre-
mades han col·laborat amb aquest grup
per assolir un coneixement profund de
la família de complexos Mn6 només amb
cations MnIII.

Així, una part important del treball
està dedicat a l’estudi de les propietats
magnètiques d’alguns complexos Mn6 a
partir dels mètodes teòrics basats en la
DFT, amb vista a establir el signe i la mag-
nitud de la constant d’acoblament d’in-
tercanvi dins d’aquests sistemes i per a
la cerca de factors estructurals que de-
terminen les seves propietats magnèti-
ques (Inorg. Chem. 48. 2009, 8012 i Dal-
ton Trans. 2009, 5873). Amb aquesta
finalitat, s’han aplicat les eines compu-
tacionals tant del CESCA com del BSC,
que han descrit de forma efectiva les es-
tructures magnètiques de complexos de
metalls de transició polinuclears.

En un primer treball, es va estudiar
la relació entre les propietatsmagnètiques
i l’estat fonamental de lesmolècules ana-
litzades. A pesar que lamagnituddels aco-
blamentsmagnètics ésmolt petita, d’uns
pocs cm-1, lametodologia emprada repro-
dueix correctament aquest tipus d’inter-
accions, comhodemostra la similitud en-
tre les corbes de susceptibilitatmagnètica
mesurades experimentalment i les gene-
rades a partir dels valors de les interac-
cions determinades teòricament. Els re-
sultats deixaven entreveure l’existència
d’una correlació entre les barreres d’ener-
gia i l’estructura molecular.

Més tard, es va trobar que els angles
díedres formats per dos àtoms de man-
ganès i el lligand pont oximat (Mn-N-O-
Mn) són els paràmetres magnetoestruc-
turals clau, de manera que modificant
aquest angle s’obtenen comportaments
magnètics diferents. Si els angles díedres
Mn-N-O-Mn presents en la molècula són
menors que 30°, les interaccions entre
els dos cations MnIII són antiferromag-
nètiques, és a dir, els espins tenen sig-
ne oposat donant lloc a una molècula
d’espí relativament petit (S = 4). Mentre
si els angles díedres són més grans que
aquest valor màgic de 30°, les interac-
cions són ferromagnètiques, tenint tots
els cations el mateix signe d’espí donant
lloc a un valor total d’S = 12. Aquest re-
sultat permet al grup experimental co-
nèixer commodificar les propietats mag-
nètiques amb l’estructura, i commodificar
les síntesis realitzades per poder variar

aquest angle de torsió en nous comple-
xos d’aquesta família. En l’actualitat, s’ha
estès la col·laboració al grup dels Profs.
Verdaguer i Gouzerh, de la Université Pier-
re et Marie Curie de París, que han sin-
tetitzat nous complexos Mn6 similars
(Chem. Commun., en premsa).

Paral·lelament, es va realitzar un
estudi de l’anisotropiamagnètica d’aquests
complexos (Chem. Commun. 2008, 52)
Aquesta propietat és molt difícil tant de
predir com de determinar experimental-
ment. D’aquesta manera, els mètodes
teòrics permeten analitzar com varia amb
els canvis estructurals que es poden in-
duir en aquesta família de complexos.
En aquest cas, el fet que els entorns de
coordinació dels àtoms metàl·lics que-
din ben alineats juga un paper fonamental
perquè l’anisotropiamagnètica sigui gran
(Figura 2).

Aquest estudi és especialment des-
tacat ja que va permetre veure que exis-
tia una correlació entre l’espí de la molè-
cula i l’anisotropia magnètica que no
s’havia detectat prèviament. De manera
que els dos paràmetres fonamentals es-
tan inversament relacionats, cosa que im-
plica que si s’augmenta un, l’altre dismi-
nueix. Aquest fet és un greu problema, ja
que per obtenir una barrera molt alta és
necessari que ambdós siguin el més gran
possible. Per aquestmotiu, arran d’aquest
treball, els grups experimentals s’han re-
plantejat l’estratègia per obtenir nous com-
plexosambbarreresmolt altesd’anisotropia
magnètica. �

Aquesta recerca podria
millorar els sistemes
d’emmagatzematge
d’informació a escala

molecular

Figura 3. Si l’alineament dels octaedres

corresponents als àtoms coordinats als

cations MnIII és perfecte, augmenta

l’anisotropia magnètica del complex Mn6.
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�Biopol’H, consorci integrat per la Ge-
neralitat de Catalunya, la Universi-

tat de Barcelona, l’Ajuntament de L’Hos-
pitalet de Llobregat i Biocat, és un clús-
ter biomèdic i biotecnològic d’institucions
sanitàries, d’entitats generadores de co-
neixement, de centres de recerca i d’em-
preses del sector de ciències de la vida i
de la salut. El projecte integra l’Institut
d’Investigació Biomèdica de Bellvitge (IDI-
BELL), l’Hospital Universitari de Bellvitge,
l’Institut Català d’Oncologia (ICO), el Cam-
pus Ciències de la Salut de Bellvitge de
la UB i el futur Parc Científic de la Salut
Biopol’H, en el qual se situaran les em-
preses, a L’Hospitalet de Llobregat.

Ramon López, director de Biopol’H,
afirma que “l’objectiu del projecte és con-
tribuir a millorar la cultura científica i la
qualitat de vida dels ciutadansmitjançant
la transferència a la societat dels conei-
xements científics i tecnològics; així com
contribuir al creixement econòmic de Ca-
talunya i a mantenir un espai atractiu per
al talent i per als negocis”. D’aquí, segons
López, la decisió de connectar-se a l’Ane-
lla Científica, “fonamentada en la possi-
bilitat de disposar d’un servei de comu-

nicacions robust, escalable i d’altes pres-
tacions, que ens doni l’oportunitat de créi-
xer gradualment segons les nostres ne-
cessitats”. Aquest creixement es veu re-
flectit en la velocitat contractada, de mo-
ment de 4 Mbps, que s’anirà incremen-
tant en funció de les necessitats del Parc.

Biopol’H inclou cinc àmbits: parc de
salut, parc científic, parc empresarial, cam-
pus d’excel·lència formatiu i desenvolu-
pament social. Àmbits que es beneficien
de la nova connexió, ja que aquesta els
dóna opció a “cobrir les pròpies necessi-
tats, a generar valor afegit a les seves co-
municacions, així com a accedir a serveis
complementaris útils, com ara el reposi-
tori de Tesis Doctorals en Xarxa o el Di-
pòsit de la Recerca de Catalunya, a més
del Servei de Disseny de Fàrmacs i el Càl-

cul d’Altes Prestacions, entre d’altres”,
comenta López.

La recercaocupaunpaper fonamental
a Biopol’H i entre els projectes científics
desenvolupats hi ha Barcino, el Servei
d’Hipobària i Fisiologia Biomèdica, el Sis-
tema Cyberknife i el Centre de Diagnòstic
i ImatgeMolecular. Barcino introdueix no-
ves tecnologies de producció de pròtesis
de materials biocompatibles per projec-
ció tèrmica freda destinades almercat bio-
mèdic. Així, les pròtesis desenvolupades
tenen, entre altres beneficis, millors ca-
racterístiques, prestacions i durada que
les convencionals.

El Servei d’Hipobària i Fisiologia Bio-
mèdica aprofundeix en el coneixement
dels mètodes adaptatius a condicions
d’hipòxia hipobàrica i la transferència di-
recta a l’àmbit clínic, amb repercussions
tant sobre l’evolució de les diferents pa-
tologies com sobre el cost econòmic del
seu tractament. Entre les seves aplica-
cions hi ha el tractament d’asmàtics i ma-
lalts respiratoris crònics en altitudmode-
rada i l’aplicació en pacients amb sín-
drome de fatiga crònica.

El SistemaCyberknife és, segonsBio-
pol’H, el primer i únic sistema de Radio-
teràpia Estereotàxica robòtica dissenyat
per tractar els tumors situats en qualse-
vol lloc del cos amb unamàxima precisió.
“La peculiaritat d’aquest enorme bisturí
resideix en el fet que combina robòtica,
informàtica i tecnologia d’imatgeper apren-
dre el moviment del pacient en respirar i
poder administrar amb precisió submil·li-
mètrica el feix de radiació: el tumor rep la
teràpia mentre que el teixit sa que l’en-
volta resta inalterat”, segons López.

Dels prop de 80 equips d’aquest ti-
pus que existeixen a tot el món, fins ara
només hi havia un a Espanya, per tant, la
incorporació d’un Cyberknife a Biopol’H
“aporta aquesta tecnologia al conjunt de
la població catalana en un àmbit de col·la-
boració multidisciplinar”.

Finalment, el Centre de Diagnòstic i
Investigació Molecular permet la produc-
ció de radiofàrmacs i d’equips detectors
híbrids d’última generació.

Un any després de la seva creació, el
director del projecte té clar quines són les
expectativesdeBiopol’H: “treballar per ser
undels bioclústers de salut referents en el
sud d’Europa i en l’arcmediterrani. Volem
convertir-nos en un indret on la innovació
en tots els seus àmbits no sigui un objec-
tiu, sinó l’eina referencial de l’espai”. �

El Consorci Biopol’H es
connecta a l’Anella Científica
Biopol’H s’ha connectat a l’Anella Científica en la categoria de parcs científics i

tecnològics. Segons afirma Ramon López, director del Consorci, la connexió a

l’Anella “ens permetrà disposar de comunicacions d’avantguarda per cobrir les

necessitats no només del nostre parc científic, sinó també de totes les entitats

dedicades a la recerca que formin part d’aquest projecte”.

Ramon López, director de Biopol’H, i imatge de la Gran Via de L’Hospitalet on s’ubica el Consorci.

Ramon López
“La connexió a l’Anella
ens permet disposar d’un
servei de comunicacions
robust, escalable i d’altes
prestacions”
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�L’escola denegocis ESADE, ambmés
de 50 anys de vida, va plantejar-se

a principis de la dècada passada quin pa-
per hauria de tenir el centre dins d’un en-
torn globalitzat i canviant. Aquest va ser
el començament d’EsadeCreapolis Parc de
la Creativitat, un espai internacional pio-
ner i punter, ubicat a Sant Cugat del Va-
llès, dissenyat a mida perquè les empre-
ses practiquin el que es coneix coma open
innovation, és a dir, innovació del futur.

La missió d’EsadeCreapolis és “ac-
celerar la innovació, proposant espais (fí-
sics i de coneixement) que estimulin la in-
teracció entre l’escola de negocis, el món
empresarial i altres xarxes de coneixement
e innovació, per detectar noves oportuni-
tats de mercat, impulsar el seu desenvo-
lupament i comercialització ambèxit”, co-
menta Benedé.

El projecte està format per un parc
d’innovaciódissenyat per ESADE, en col·la-
boració ambaltres entitats, integrat per un

parc empresarial i una zonaacadèmica.Un
edifici, que rep el nom del Parc, i una resi-
dència-club formen la zonaempresarial on,
tant experts del món de la innovació par-
ticipants en programes de formació direc-
tivad’ESADE, comparticipantsd’altres dis-
ciplines, s’hi poden allotjar i participar a
les activitats d’EsadeCreapolis.

D’aquestamanera, “les empreses re-
sidents interactuen entre elles per innovar
de manera col·laborativa. Aquesta inter-
acció es realitza de forma natural, ja que
conviuenenunespaidissenyatperaaquest
objectiu; però, amés, proporcionemeines

per potenciar-la i assegurar l’èxit”, afirma
Santiago Benedé. El Parc segueix de prop
l’evolució de les empreses i les guia per-
quèpuguinextreure elmàximprofit del seu
entorn. Així, “els nostres experts en inno-
vació creen un programa d’activitats per
accelerar la innovaciódels residents. S’ana-
litzen tendències, es treballa de formacon-
junta des de diferents àmbits, s’aprèn de
lespràctiques, i tot ambunsobjectiusmolt
clars: detectar oportunitats de negoci, ar-
ribar més ràpid al mercat i augmentar la
probabilitat d’èxit comercial”.

L’Anella Científica és la tercera sor-
tida a internet d’alta velocitat del Parc,
que disposa de dues més proveïdes per

dos operadors comercials amb tecnolo-
gies diferents”. El nou encaminament be-
neficiarà principalment, segons Benedé,
“a aquelles organitzacions que estiguin
desenvolupant projectes que gaudeixin
de finançament o ajudes públiques així
com de les connexions amb les xarxes de
coneixement, tant en l’àmbit acadèmic
com de recerca”.

A EsadeCreapolis s’allotgen prop de
60 empreses amb un objectiu comú: ac-
celerar la innovació. “Creiem fermament
que la connexió a l’Anella ajudarà de for-
ma molt positiva a afavorir la comunica-
ció, la col·laboració i l’intercanvi de co-
neixement dels residents del Parc amb les
universitats, centres de recerca, adminis-
tracions locals, nacionals i internacionals,
nonomésen l’aspecte tecnològic sinó tam-
bé en les possibilitats de participar en les
diferents àrees de treball i recerca a les
que ens dóna accés aquesta adhesió”,
conclou Benedé. �

EsadeCreapolis Parc
de la Creativitat, connectat
a 100Mbps
“La connexió d’EsadeCreapolis Parc de la Creativitat a l’Anella Científica amb

una velocitat de 100 Mbps és un pas més en un projecte pioner que vol facili-

tar un desenvolupament innovador i rentable de les empreses dins el mercat”,

afirma Santiago Benedé, director general d’EsadeCreapolis. A més, “aquesta

connexió ens ofereix una capacitat de telecomunicacions privilegiada i d’avant-

guarda”, afegeix.

Seu d’EsadeCreapolis a Sant Cugat. A la dreta, Santiago Benedé, director general d’EsadeCreapolis.

Santiago Benedé
“L’Anella és una eina crucial,
al facilitar accés a la xarxa i
possibilitar espais de
col·laboració i intercanvi”
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�L’SMC tracta, explota i divulga les
dades procedents dels equipaments

meteorològics, però també juga un paper
fonamental en el pronòstic de situacions
meteorològiques de risc, prestant asses-
sorament oficial permanent a les admi-
nistracions i institucions competents en
matèria de protecció civil a Catalunya. El
centre té, a la vegada, una funció divul-
gativa i organitza activitats de formació i
difusió en l’àmbit de la meteorologia, en
el qual manté una activitat d’estudi con-
tinu permillorar el coneixement del clima
i de la meteorologia catalana.

La idea de connectar-se a l’Anella
sorgeix, segons Jordi Cunillera, “de la ne-
cessitat de disposar d’un volum impor-
tant de dades, provinents de diferents
organismes internacionals, per a la ini-

cialització dels models numèrics de pro-
nòstic del temps operatius a l’SMC”. En
aquest sentit, “la connexió amb l’Anella
Científica i l’enllaç d’aquesta amb Red-
IRIS i la resta de xarxes de recerca, ens
permet un intercanvi d’informació segur
i ràpid”. A la vegada, Cunillera afegeix que
aquesta connectivitat “serà especialment
útil tenint en compte que l’SMC s’està
plantejant desenvolupar al CESCA una
part de les seves necessitats de càlcul
computacional, ja que la infraestructura
del CESCA ens permetrà disposar d’una
gran potència de càlcul per executar llargs
processos i accedir als resultats de ma-
nera àgil i eficient a través de l’Anella”.

Aquesta connexió també facilitarà
“l’accés a altres organismes amb què
l’SMC col·labora, com ara el Parc Cientí-

fic de Barcelona, l’Agencia Estatal deMe-
teorología, el Servei Meteorològic d’Ale-
manya, l’European Centre for Medium-
range Weather Forecasts...”, comenta
Cunillera.

Pel que fa a la recerca, Cunillera ex-
plica que s’aprofitarà la connexió a l’Ane-
lla en el camp de la modelització climàti-
ca, àrea on actualment treballa l’SMC per
obtenir projeccions regionalitzades del
clima a Catalunya durant el segle XXI. “La
connexió serà útil també per a la inicia-
lització delsmodelsmeteorològics deme-
soescala operatius al Centre, procés que
requereix disposar d’informació provinent
delsmodels globals que s’executen en al-
tres centresmeteorològics i de les obser-
vacions periòdiques (dades d’estacions
meteorològiques de superfície i radio-
sondatges) d’una gran zona del planeta.
Aquesta informació ocupa un volum im-
portant i s’ha de rebre de forma urgent",
destaca.

La història de l’SMC data de 1921
quan va ser creat pel Consell Permanent
de la Mancomunitat de Catalunya sota la
dependència científica de l’Institut d’Es-
tudis Catalans amb seu a l’Escola Indus-
trial, des d’on recollia i tractava tant la in-
formació subministrada pels observadors
voluntaris com la informació rebuda de
l’Estat espanyol i dels organismes inter-
nacionals que arribava a través de tele-
grafia sense fil.

Durant 17 anys, l’SMC va donar un
impuls extraordinari a lameteorologia ca-
talana, amb treballs de gran valor cientí-
fic que el van fer adquirir un gran prestigi
internacional. Més endavant, amb l’apro-
vació de l’Estatut de l’any 1979, la Gene-
ralitat té la competència exclusiva enme-
teorologia, l’any 1996 es crea l’embrió de
l’SMC dins del Departament de Medi Am-
bient i el 2001 adquireix personalitat jurí-
dicapròpia. Comafirmaeldirectorde l’SMC,
David Rodriguez i Albert, “Catalunya dis-
posa actualment d’un Servei Meteorolò-
gic consolidat, que mira cap al futur però
sense oblidar el seu passat”. �

L’Anella aporta seguretat en
les comunicacions al Servei
Meteorològic de Catalunya
Jordi Cunillera, cap de l’Àrea de Recerca Aplicada i Modelització del Servei Me-

teorològic de Catalunya (SMC), afirma que “formar part de l’Anella ens permet

agilitzar l’intercanvi d’informació de forma segura, requeriment fonamental a

l’hora demantenir una bona operativa de lamodelitzaciómeteorològica. Aques-

ta connexió, fibra òptica a 100Mbps, és una mostra més de l’evolució d’un cen-

tre que ha sabut adaptar-se al seu temps, donant servei a la societat catalana de

manera permanentment actualitzada”.

Interior de les oficines de l’SMC.

David Rodriguez
“Catalunya disposa d’un
Servei Meteorològic
consolidat, que mira cap
al futur sense oblidar
el seu passat”
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�BarcelonaDigital ésuncentred’R+D+I,
de transferència tecnològica i pro-

moció de la innovació, al servei de la So-
cietat de la Informació, i un referent per a
les empreses catalanes i la societat. El
centre té com a missió contribuir al crei-
xement del sector de les TIC desenvolu-
pant projectes innovadors.

Per a Carles Fradera, la vocació del
centre “és treballar en equip per facili-
tar la transferència a les empreses del
coneixement generat a les universitats
amb aliances amb altres centres”. D’aquí
la importància de formar part de l’Ane-
lla Científica, “a través d’ella podrem dur
a terme la nostra activitat sota unes con-
dicions de connectivitat òptimes”, afe-
geix. A més, “l’Anella és una infraes-
tructura clau per al sistema català de
recerca, que dóna un servei fonamental
contribuint al creixement i a la millora
de la comunitat científica, així com a la

transferència tecnològica a l’empresa”,
destaca Fradera.

Especialitzat en les àrees de salut,
seguretat imobilitat, BarcelonaDigital cen-
tra la seva activitat en aconseguirmillores
en l’assistència sanitària, la diagnosi i el
tractament de malalties. També disposa
de tecnologies per protegir les dades i els
sistemes, així com per gestionar la mobi-
litat de persones, vehicles i productes.

El centre orienta els seus serveis en

primer lloca lesadministracionspúbliques,
comamotors per al desenvolupament del
sector, també a empreses de qualsevol
sector, perquè a través de l’aplicació de

les TIC al seu producte o servei, aconse-
gueixin unamajor productivitat i competi-
tivitat, i en un àmbitmés ampli, al conjunt
de la societat, per a lamillora del seu ben-
estar. Els beneficis dels centres tecnolò-
gics són un fet, tal com comenta Fradera,
ja que “més del 70% de les entitats amb
què han treballat regularment reconeixen
la seva incidència directa i significativa en
la seva competitivitat”.

A la vegada, el centre també realit-
za projectes de Recerca i Desenvolupa-
ment Tecnològic (RDT) sota comanda
empresarial, du a terme tasques d’as-
sessorament i consultoria de projectes
d’R+D, col·labora amb més d’una cin-
quantena de grups de recerca i facilita
l’accés al finançament.

Amés, Barcelona Digital promou de
forma activa la divulgació de les TIC dins
de l’entorn empresarial a través de l’or-
ganització de congressos especialitzats,
jornades i seminaris, com el BDigital Glo-
bal Congress (antic Internet Global Con-
gress), que “ha sabut adaptar-se als es-
deveniments del seu temps per oferir en
cada moment un espai de difusió i refle-
xió de qualitat, comptant amb la partici-
pació de líders mundials en tecnologia
per explicar, de primera mà, les claus de
la transformació tecnològica que estem
vivint”, comenta Fradera; o els Debats
sobre l’Economia Digital, trobades gra-
tuïtes per promoure i difondre l’ús de les
TIC a l’empresa, les institucions i la so-
cietat civil. �

Barcelona Digital Centre
Tecnològic, a l’Anella
Barcelona Digital Centre Tecnològic (Barcelona Digital) s’ha connectat a l’Anella

Científica per mitjà de fibra òptica amb un punt d’accés de 100 Mbps preparat

per suportar un cabal de fins a1Gbps. Aquesta connexió suposaper aCarles Fra-

dera, director general de Barcelona Digital, “la possibilitat d’integrar-nos a al-

tres xarxes europees d’investigació i col·laborar tècnicament de forma ràpida i

eficaç amb tots els centres i institucions amb els quals establim acords”.

Imatge de la seu de Barcelona Digital al districte 22@ de Barcelona.

Carles Fradera, director general del centre.

Carles Fradera
“L’Anella Científica és
una infraestructura clau per
al sistema català de recerca”
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�Recentment ha estat distingida amb
una medalla Narcís Monturiol per la

seva recerca en el campde la física dema-
terials centrada en l’estudi dels defectes
en l’estructura atòmica dels sòlids cris-
tal·linsmitjançant la simulacióper ordina-
dor. En què consisteix la seva recerca?
Elssòlids, comaraelsmetalls, els ceràmics,
els polímers... són cristal·lins, és a dir, te-
nen una estructura atòmica ordenada pe-
riòdica. Però en tots els cristalls sempre hi
ha un cert grau de desordre, és a dir, hi ha
grups d’àtoms que trenquen la periodici-
tat, i això és el que entenem per un defec-
te. El fet queaquestsdefectes evolucionen
en el temps i interactuen entre ells condi-
ciona de manera significativa les propie-
tats físiques del material. Així, que unme-
tall sigui més o menys fàcil de doblegar o
que tingui més o menys conductivitat, per

exemple, depèn dels defectes que hi hagi
en l’estructura ordenada dels àtoms. Per
tant, si volem controlar les propietats ma-
croscòpiques dels materials hem de co-
nèixer els defectes (estructura, mobilitat i
interaccions).

Els defectes es poden caracteritzar
experimentalment i per simulació. En par-
ticular, la simulació atòmica és impres-
cindible en aquells casos que, per les se-
ves dimensions, els defectes no són
observables de manera directa. La simu-
lació atòmica consisteix en ‘crear’ una cap-
sa amb àtoms ordenats, des de milers a
milions, on s’introdueixenels defectesque
cal estudiar. A continuació es fa evolucio-
nar el sistema en el temps permetent que
els àtoms interaccionin. La llei d’interac-
ció entre àtoms, que és l’input de la nos-
tra simulació, es dedueix a partir dels càl-

culs a una escala més petita considerant
explícitament els electrons i els nuclis.
L’output de la nostra simulació és tant la
descripció del defecte com les magnituds
que el caracteritzen (coeficients de difu-
sió, esforç de deformació plàstica,...).

Aquests resultats en si mateixos do-
nen informacióqualitativa i quantitativa fo-
namental per entendre el comportament
macroscòpic. Amés, lesmagnituds són in-
puts de simulacions a una escala d’espai i
temps superior on les unitats no són els
àtoms sinó els defectes. Al seu torn, els re-
sultats que se’n deriven són paràmetres
macroscòpics per les teories del continu.
És el que s’entén per multiescala, concep-
te del que es parla molt avui dia tant en
ciènciadematerials com, engeneral, en fí-
sica. Atèsquenoespot estudiar tot decop,
és necessari fraccionar en escales tant en
longitud d’espai com de temps.

Dins de l’escala atòmica, el nostre
grup treballa en dos àmbits: dany per ra-
diació i deformació plàstica. En el primer
estudiem els defectes creats en l’estructu-
ra atòmica quan unmaterial és irradiat i la
seva interacció amb els defectes preexis-
tents. I, en el segon estudiem els defectes
que es creen per deformació plàstica. És a
dir, elsqueesprodueixenquanesdeforma
el material, sense necessitat d’irradiar-lo.
Què la va dur a treballar en aquest camp?
Vaig estudiar Física a la Universitat de Bar-
celona (UB) i un cop llicenciada vaig ini-
ciar lameva carrera treballant a l’ETSECCPB
de la UPC. A l’hora de buscar un camp de
recerca, vaig optar per un que fos la in-

ENTREVISTA A ANNA MARIA SERRA, MEDALLA NARCÍS MONTURIOL

Hanpassat35anysdesque lacatedràticade laUniversitatPolitècnicadeCatalunya (UPC),
AnnaMaria Serra, va començar la seva carrera universitària en una recent estrenada Es-

cola Tècnica Superior d’Enginyers de Camins, Canals i Ports de Barcelona (ETSECCPB). En
aquesta Escola, va trobar una àrea de recerca entre la física i l’enginyeria civil, la ciència de
materials, en la qual es va especialitzar en l’estudi dels defectes. Com explica Serra, “les
condicions físiques d’unmaterial, comara ductilitat o conductivitat, depenen dels defectes
en l’estructura ordenada dels àtoms”. El seu grup treballa en la simulació de defectes a es-
cala atòmica creats tant per irradiació comper deformaciómecànica. Actualment, participa
en un projecte europeu que té per objectiu la predicció dels efectes combinats de la irradia-
ció i la corrosió enels componentsdels reactors nuclearsper tal d’allargar la vidade les cen-
trals nuclears. El passat 14 d’abril, Serra va rebre laMedalla Narcís Monturiol 2009 al mèrit
científic i tecnològic, queconcedeix laGeneralitatdeCatalunya iquedistingeix científicsque
han contribuït d’unamanera destacada al progrés científic i tecnològic de Catalunya.

“L’energia
nuclear sembla

necessària
i cal treballar
perquè sigui

segura”
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tersecció entre la física i l’enginyeria ci-
vil. Des de lameva formació en física, vo-
lia integrar-me en la recerca en enginye-
ria, i la ciència de materials m’oferia una
bona oportunitat.
Quan va començar a treballar en el camp
de la simulació?
Just en acabar la carrera l’any 1974, vaig
començar adonar classesa l’EscoladeCa-
mins, el curs 74-75, just un any després
que es posessin enmarxa aquests estudis
a Barcelona, ja que fins aleshores només
s’impartien a Madrid. Més tard, vaig deci-
dir fer la tesi a la Facultat de Físicade laUB,
que era el lloc més escaient per a mi en
aquellmoment. Així, enparal·lel a les clas-
ses a Camins, vaig preparar la meva tesi.
En acabar-la, vaig decidir quedar-me defi-
nitivament a la Universitat i fer-hi carrera
docent i investigadora. Com he comentat
abans, vaig triar la ciència de materials i,
en aquell mateix moment, vaig començar
a treballar en simulació. De fet, ja durant la
meva tesi feia càlculs ambordinadorper si-
mular lentsòptiquesencaraquenoeraben
bé el mateix tipus de simulació.

Aquella era una època en què treba-
llar amb ordinador era unamica exòtic, fet
que avui dia pot semblar molt llunyà a al-
guns lectorsde la revista. Vaigoptarper tre-
ballar en el camp de la simulació que em
va semblar molt interessant i nou. A més,
tenia l’avantatge de poder treballar amb
més llibertat sense estar condicionada a
posar en marxa un laboratori.

Enaquellmoment, vaigseguirdeprop
el treball de recerca que estava realitzant
el grup format pels doctors en Física Anto-
ni Giró i Joan Àngel Padró, en el campde la
simulació de líquids. Però com que la me-
va idea era treballar més concretament en
ciència de materials, en sòlids, finalment
vaig anar a Anglaterra, a la Universitat de
Liverpool, a treballar amb el Prof. David J.
Bacon, qui em va iniciar en aquesta àrea.
Així que, just després d’acabar la tesi, vaig
fer dues estades de tres mesos en aquest
país, de setembre a desembre dos anys
consecutius, el 1984 i el 1985.
Com ha ajudat el CESCA en el desenvolu-
pament de la seva tasca investigadora?
Quan vaig començar només disposava
d’un petit centre de càlcul a l’Escola de
Camins. Als despatxos teníem unes ter-
minals VT200, de Digital Equipment Cor-
poration, que de fet eren semblants a les
que havia treballat a Liverpool. Però, de
seguida que el CESCA es va posar enmar-
xa, vaig començar a treballar-hi.

Avui dia, gràcies a l’abaratiment dels
ordinadors podem disposar de més ma-
quinària per fer recerca. En aquests mo-
ments, al meu despatx de la UPC disposo
dedosordinadorsde8processadors cada
un més un altre ordinador, de 8 processa-
dors també,ubicat enunaltredespatxamb
el qual treballa un dels investigadors del
meuequip. El fet queelspetits grupsde re-
cerca puguin disposar d’un maquinari as-
sequible, ambunamemòria i unapotència
de càlcul importants, ha fet que variï molt
la situació. Però cal remarcar que aquest
fet és totalment complementari al servei
que ofereixen tant el CESCA, on segueixo
calculant, com el MareNostrum, els quals
continuen tenint un paper important en el
món de la recerca.

Les últimes dades publicades per l’INE, de
2006, donen poc més d’un 9% de doctors
en enginyeria i tecnologia, dels quals un
2,5%sóndones.Quinahaestat lasevaper-
cepció de la presència de la dona en l’acti-
vitat investigadora des que va arribar a la
universitat?
Dins del sector científic, diferenciaria els
doctors en enginyeria, ja que molts dels
estudiants d’enginyeria no ho fan amb la

finalitat de dedicar-se a la recerca, sinó
per desenvolupar una professió fora de
l’àmbit universitari, per això hi ha com-
parativament pocs doctors en enginyeria.
D’altra banda, quant a la poca presència
de la dona en aquesta àrea, crec que es
deu a un problema d’ambient, familiar o,
fins i tot, social. És a dir, a l’hora d’esco-
llir carrera, les noies no es plantegen triar
aquesta opció perquè veuen altres pos-
sibilitats de manera més natural. Al sec-
tor de les carreres de ciències, hi ha mol-
tes noies que trien química o biologia,
moltesmenys trien física omatemàtiques,
però hi ha molt poques que triïn engi-
nyeria. Aquesta tendència va canviant i,
de fet, cada vegada hi hamés noies a les
aules, en particular puc opinar de l’ET-
SECCPB, on imparteixo docència.

També cal comentar que, segons la
meva percepció personal, no hi ha discri-
minació per raó de gènere en el món uni-
versitari. Laprovamés clara està enel sou,
igualitari a ambdós sexes. No he estat una
persona bel·ligerant en aquest sentit, ami
em sembla que quan les persones valen,
d’unamaneraod’unaltra se’ls hi reconeix.
Com he comentat, la meva primera expe-
riència laboral va ser a l’Escola de Camins,
un espai tradicionalment masculí, on mai
m’hi he sentit discriminada per raó de gè-
nere, sinó que sempre hi he estat tractada
d’igual a igual. Tot i queenaltres àmbits es
poden donar casos de discriminació, pen-
so que, en general, a l’àmbit universitari,
noexisteix,malgrat quehipuguinhaver ca-
sos puntuals, com els que es poden pro-
duir en qualsevol sector.

Participa al projecte
europeu PERFORM60
per allargar la vida de
les centrals nuclears

Josep Huguet, conseller d’Innovació, Universitats i Empresa, lliura la medalla Narcís Monturiol a la

investigadora Anna Maria Serra.
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Després de més de 25 anys des que es va
doctorar, quines serien les fitesprofessio-
nals assolides que destacaria?
Deixant de banda els aspectes purament
científics, quesónmolt específicsperòque
realment són els que més m’han motivat,
destacaria el fet de tenir un cert reconeixe-
ment internacional dintre del meu camp.
Això m’ajuda a mesurar la validesa de la
meva feina. Haver participat en projectes
europeus és també una fita professional
que no només m’ha donat gratificacions
personals, sinó també institucionals, jaque
significaque laUPCestàpresent enmoltes
iniciatives de recerca arreu del món. D’al-
tra banda, hi ha el fet d’haver arribat a ca-
tedràtica, atès que la càtedra és el nivell
més alt en la carrera acadèmica.
Actualment participa en el projecte euro-
peu PERFORM60, que té per objectiu dis-
senyar un reactor nuclear virtual. En quina
fase es troba aquest projecte i per a què
servirà?
En aquest projecte participen 20 institu-
cions i està liderat per la companyia Élec-
tricité de France (EDF), la principal em-
presa de generació i distribució elèctrica
de França, un país que ha apostat molt
per l’energia nuclear i on s’han invertit
molts recursos econòmics a fer-hi recer-
ca. Per entendre en què consisteix el pro-
jecte PERFORM60 cal tenir present que els
reactors es fan malbé per culpa de la ra-
diació, i que a causa d’això els materials
poden patir danys irreparables. Per això,
d’una banda, cal predir el temps de vida
activa d’un reactor i, d’altra banda, s’ha
de poder tractar els materials per acon-
seguir allargar el seu temps de vida, ja
que es tracta d’instal·lacions molt cares.
Negar l’energia nuclear no té sentit, ja que

sembla ser necessària, el que cal és tre-
ballar perquè sigui segura.

L’objectiu de PERFORM60 és desen-
volupar unes eines multiescala per predir
els efectes de la irradiació i la corrosió en
elsmaterials internsdel reactor, així coma
la carcassaexterna. La ideaés treballar per
allargar el tempsdevidade les centrals nu-
clears, que ara és d’uns 40 anys. Així, es
vol tenir unapropera generacióde centrals
més segures que arribin als 60 anys de vi-
da, d’aquí el nomdelprojecte. PERFORM60
s’ha creat apartir de l’experiènciad’unpro-
jecte anterior, PERFECT, en què també vaig
participar. PERFORM60 és un exemple de
la recercamultiescalaqueheexplicatabans.

És tasca del projecte crear una plata-
formad’integraciódeprogramari qualificat
ambmòduls que calculin propietats espe-
cífiquesd’unmaterial com,per exemple, la
resistència a la fractura. Els mòduls, que
s’implementaranambels resultatsde la re-
cerca, seran utilitzats per un grup especia-
litzat d’usuaris que hauran d’introduir la
composició delmaterial i les condicions fí-
siques de treball. Potencials usuaris són,
per exemple, investigadors de centrals nu-
clears o de centres de recerca nuclear, que
necessiten saber com evoluciona un ma-
terial sota radiació.
Quines són les aplicacions enel teixit pro-
ductiu de la seva branca de recerca?
La meva recerca és bàsica. El resultat del
que faig serveixper entendremillor lespro-
pietatsmacroscòpiques delsmaterials es-
tudiats. El meu tipus de recerca no té con-
nexió directa amb el teixit productiu, però
és imprescindibleperquèsi s’enténbé l’ori-
gen aquestes propietats dels materials es
podendissenyarmaterials nousambpres-
tacions ‘a la carta’.

El conseller Huguet vapresentar el PlaNa-
cional de Recerca i Innovació en l’acte de
lliurament de les medalles i plaques Nar-
cís Monturiol. Quina opinió en té?
Valoro positivament els plans de recerca
i estic d’acord amb el que va comentar el
conseller Huguet, quan afirmava que és
necessari focalitzar i saber quins dels
camps de recerca són a la base del pro-
grés i fomentar-los. Destaco la frase: “no
podem pretendre ser bons en tot, però
hemde procurar agafar una parcel·la i ser
bons en ella”. Crec que aquest és el camí
que cal seguir tot i que s’ha de deixar sem-
pre un marge per una recerca no orienta-
da. No se sapmai on pot sortir la idea bri-
llant, i sinó, mirem l’exemple de Narcís
Monturiol. Amb tot, queda pendent com
s’implementarà aquest punt, ja que és im-
portant que hi hagi una maduració per
part del Govern.

És important que tant el Govern de
la Generalitat com el de l’Estat tinguin
consciència que la recerca és realment
important i necessària. Cal que s’ho cre-
guin i que en facin difusió, perquè així,
s’aconseguirà que les futures generacions
tinguin una altra visió del que és la in-
vestigació. El món de la recerca és dur,
però també molt bonic. Accions com ara
els premis Narcís Monturiol ajuden a di-
vulgar la feina dels investigadors.

Al llarg de tota la meva carrera pro-
fessional m’he trobat amb un cert des-
coneixement social del que significa fer
recerca, hi ha una noció que la gent que
s’hi dedica és una mica ‘peculiar’. En
aquest sentit, la tasca de difusió per part
de les autoritats del país és important
per canviar la imatge que la societat té
de la recerca. �

Catedràtica de Física Aplicada a
la Universitat Politècnica de Ca-
talunya, la seva recerca, centra-
da en la Física de Materials, ha
donat lloc a més de 80 publica-
cions en revistes internacionals
delmésalt nivell enel seucamp.
Ha estat editora dels llibres In-
tergranularand InterphaseBoun-
daries inMaterials i Elasticity to
atomistics: predictivemodelling
of defect behavior. És responsa-
ble d’un grup de recerca de si-
mulació atòmicade sòlids dedi-
cat a l’estudi dels defectes en

l’estructura cristal·lina de me-
talls i aliatges. És experta en els
mecanismes a escala atòmica
lligats als processos demaclat i
al dany per radiació. Ha estat in-
vestigadora responsabledemés
de 20 projectes nacionals i in-
ternacionals, cincdelsqualshan
estat finançats pels programes
marc de la Unió Europea. Ac-
tualment participa en el projec-
te europeu PERFORM60, que té
per objectiu dissenyar un reac-
tor nuclear virtual. Col·laboraha-
bitualment ambels grups de re-

cercaMaterials Theory de l’Oak
RidgeNational Laboratory als Es-
tats Units iMaterials Modelling
de la Universitat de Liverpool al
Regne Unit, on ha estat Hono-
rary Research Fellow. És mem-
bre de diversos comitès cientí-
fics internacionals i del grup Fun-
damental Aspects of Radiation
Damage. Actualment és presi-
denta de la Comissió Assessora
de Física i Matemàtiques de la
Comisión Nacional Evaluadora
de la Actividad Investigadora
(CNEAI).

Anna Maria Serra
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�Aquesta publicació, que va néixer
el 1981, pertany a la Universitat

Autònoma de Barcelona (UAB) i està dis-
ponible a RACO des que es va posar en
marxaaquest repositori. Actualment, comp-
ta amb 39 exemplars disponibles per a la
seva consulta, 24 dels quals (els més an-
tics), van ser digitalitzats i incorporats al
repositori gràcies als ajuts per a la digi-
talització retrospectiva de revistes de l’any
2007 amb el patrocini de la Secretaria de
Telecomunicacions i Societat de la Infor-
mació de la Generalitat de Catalunya.
Aquest article, que correspon a l’exem-
plar número 5 d’Enrahonar i data de 1983,
va ser un dels digitalitzats.

Enrahonar és una revista acadèmica
de filosofia que publica articles de recer-
ca i crítiques de llibres en català, castellà
i anglès. De periodicitat semestral, també
publica números monogràfics i de mis-
cel·lània. L’article en qüestió pertany a un
monogràfic dedicat a la filosofia de l’edu-
cació i té com a objectiu “establir un nou
concepte de filosofia de l’educació, la qual

és una de les parts que comprenen la fi-
losofia, però per fer-ho, no es basa en la
divisió tradicional que es fa d’aquesta dis-
ciplina, sinó en un nou model dins el sis-
tema general de divisió de les ciències”,
comenta l’autor, Josep M. Quintana.

I és precisament per l’originalitat i
novetat d’aquesta definició que Quinta-
na creu que l’article pot ésser tan con-
sultat. Amés, “és un dels pocs escrits que
manifesten què és la filosofia de l’edu-
cació de forma clara”, afegeix.

Pel que fa a RACO, per a Quintana
“és un instrument magnífic que permet
disposar d’una bibliografia dels contin-
guts de les revistes a text complet de for-
ma ràpida i gratuïta, feina que no facili-
ten els catàlegs de les biblioteques
ordinàries”.

L’article comença establint la ne-
cessitat d’entendre la filosofia de l’Edu-
cació coma una disciplina científica, amb
una identitat pròpia i ben definida. A con-
tinuació, intenta localitzar la filosofia de
l’educació en el lloc que li correspon dins
de la filosofia general i establir les rela-
cions que té amb aquesta darrera i amb
les seves diverses branques en particu-
lar. Així, estableix i distingeix dues clas-
ses de concepcions de la filosofia de l’edu-
cació, “comabrancade la filosofia teòrica,
que analitza els aspectes filosòfics que
suposa la idea del concepte educació, i
com a branca de la filosofia aplicada”, ex-
plica Quintana.

La filosofia aplicada és aquella que
no constitueix per si mateixa un àmbit
d’estudi, sinó que es limita a aplicar als
problemes que puguin aparèixer els co-
neixements creats per les branques teò-
riques. En el cas de la filosofia de l’edu-
cació, és un tipus de filosofia aplicada a
l’educació, aportant-li els principis fi-
losòfics i antropològics en els quals ha de
basar-se.

Per concloure, l’autor resumeix la fi-
losofia de l’educació com “l’explicació fi-
losòfica de l’educació i l’elaboració críti-
cadels principis ideològics quepressuposa
l’acte educatiu i que serveixen per orien-
tar-lo”. La primera part de la definició fa
referència a la filosofia teòrica i la resta,
a una filosofia aplicada. �

La filosofia de l’educació es pot entendre com una sèrie de reflexions filosòfi-

ques sobre el fet educatiu. Ara bé, coma ciència autònoma, omés concretament,

com a disciplina acadèmica no està del tot definida. Per això, JosepMaria Quin-

tana va escriure el 1983 l’article Concepto de filosofía de la educación, el més

consultat de la revista al repositori Revistes Catalanes ambAccés Obert (RACO)

en el període 2006-2009.

Com definir la filosofia de l’educació
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L’ARTICLE MÉS CONSULTAT DE LA REVISTA ENRAHONAR: QUADERNS DE FILOSOFIA A RACO

Josep Maria Quintana Cabanas (Bagà, 1930). És llicenciat
en Filosofia (1965) i doctorat en Pedagogia (1967) per la
Universitat de Barcelona (UB). Ha estat catedràtic de la UB i
la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) i des de 1987,
a la Universidad Nacional de Educación a Distancia (UNED),
on segueix com a professor emèrit des de l’any 2000. És au-
tor de 67 llibres i ha participat en la redacció de molts altres.
Ha publicat 293 articles i traduït 34 llibres. Ha impartit
docència i fet recerca en les àrees de la pedagogia, filosofia,
filosofia de l’educació, sociologia de l’educació i psicologia.
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�“La raó per la qual vaig decidir ba-
sar la meva tesi doctoral en aquest

tema es deu al meu doble paper d’inves-
tigador i esportista, practicant i especta-
dor, ja que considero el fenomen espor-
tiu comunobjecte transcendent de recerca
per part de la sociologia, especialment si
ens fixem en l’àmbit de l’espectacle que
comporta l’esport i que tant afecta, en-
cara que no vulguem, la nostra vida quo-
tidiana. L’aparent trivialitat de l’activitat

esportiva amaga molts aspectes d’índo-
le sociològica que susciten molt d’inte-
rès”, explica l’autor.

Aquest treball ha estat dirigit per Vi-
cente González Radío i presentat en el De-
partament de Sociologia i Ciència Política
de l’Administració de la UDC. Va ser llegit
elmesdegener de2004 i incorporat al TDX
el 2006. Des de la seva incorporació al re-
positori, ha estat la tesimés consultadade
la UDC, que participa al TDX des del ma-

teix any. Per al rector de la UDC, José Ma-
ría Barja Pérez, “el TDX disposa ja d’acre-
ditada experiència i capacitat”. No en va,
afirmael rector, “laUDC vaapostar desdel
primermoment per participar-hi comauna
nova alternativa de gran interès per difon-
dre el coneixement generat a la universi-
tat. El temps ens ha donat la raó. Aviat, to-
tes lesuniversitats espanyolesparticiparan
al TDX, donat que el nou decret de docto-
rat, a punt de ser aprovat pel Govern cen-
tral, estableix l’obligatorietat de presentar
les tesis aprovades en format electrònic
obert a un repositori institucional”.

Per a l’autor de la tesi, el repositori
és “un instrument molt efectiu de cara a
la difusió i divulgació de les investiga-
cions en forma de tesi doctoral. Moltes te-
sis no arriben a publicar-se en forma de
llibre o es publiquen de forma parcial, de
manera que el TDX permet accedir a tota
la recerca completa i per qualsevol per-
sona. Amés, les sevesmúltiples opcions
de cerca sónmolt senzilles i útils”. Per al
director, “el TDX és un suport a la recerca
útil i necessari per poder observar la pro-
ducció científica, és a dir, tesis llegides
en diferents universitats, un indicador
molt important de la recerca que duen a
terme. Amés, és una eina quemostra les
noves dimensions que la tecnologia apor-
ta a la Societat del Coneixement”.

El fet que aquesta tesi sigui la més
consultada de totes les que la UDC ha in-
corporat a TDX des que va entrar a formar-
hi part pot ser, per a González Ramallal,
“precisament perquè l’esport i, en con-
cret el futbol, és un dels fets socials més
seguits pels mitjans de comunicació tant
esportius comgeneralistes i, per tant, ocu-
pa un lloc central en l’actualitat informa-
tiva, sent d’interès per a l’opinió pública.
La meva recerca pot ser consultada per
qualsevol, des d’un aficionat a l’esport o
un periodista fins a un expert que estigui
treballant la sociologia de l’esport i de la
comunicació”.

Per a González Radío, les causes del
seu elevat nombre de consultes són và-
ries, “el context social que mostra la te-
si, l’esport dins la societat, l’interès per-
sonal que suscita l’esport en el món, els
valors concrets que se’n poden extreure
del seu contingut...”.

La tesi vol respondre a dues grans
qüestions: quina és la imatge de l’esport
que donen elsmitjans de comunicació es-
panyols? i anant més enllà, quina socie-
tat s’està reflectint en la informació es-

LA TESI MÉS CONSULTADA DE LA UDC ÉS DEL CAMP DE LA SOCIOLOGIA

La pràctica de l’esport
als mitjans de comunicació

Presentar i analitzar la imatge de l’esport que es mos-

tra als mitjans de comunicació espanyols ha estat l’ob-

jectiu de Sociedad y deporte: análisis del deporte en

la sociedad y su reflejo en los medios de comunicación, de l’autor Manuel

González Ramallal, la tesi més consultada de la Universidade da Coruña (UDC)

en el repositori Tesis Doctorals en Xarxa (TDX).



15MAIG 2010

portiva dels mitjans de comunicació es-
panyols? Per respondre a aquestes pre-
guntes, el treball està estructurat en dos
grans apartats diferenciats. El primer cons-
titueix l’estudi de l’esport en la societat
actual, és a dir, l’anàlisi i caracterització
de l’esport com a fenomen social. El se-
gon apartat analitza la dimensió espec-
tacular de l’esport, una de les múltiples
dimensions que té l’esport a la societat,
en aquest cas la vinculada a la informa-
ció i més concretament alsmitjans de co-
municació, responsables de dimensionar
l’esport com a espectacle.

Així, la primera part del treball trac-
ta de caracteritzar la relació existent en-
tre esport i pensament social a Estats
Units, Europa i Espanya, i com s’ha con-
figurat la sociologia de l’esport en aquests
països, mostrant que a Europa i als EUA
ja en els anys 70 disposaven d’una mo-
derna sociologia de l’esport com a disci-
plina científica, mentre que a Espanya no
ha estat així fins a la dècada dels 80. A
més, també en aquesta part, es realitza
un estudi conceptual i comparatiu entre
joc i esport, essent el primer creador de
cultura i el segon, tant un ritual o una ac-
tivitat educativa com un acte purament
propagandístic o mediàtic.

Es continua amb un estudi del pro-
cés evolutiu de l’esport en la societat oc-
cidental, des de la Grècia clàssica fins a
la Revolució Industrial i una anàlisi de la
influència mútua que han mantingut so-
cietat, esport i joc al llarg de la història.
Per acabar aquesta primera part, s’ana-
litza la idea de la singularitat de l’esport
contemporani, considerant-lo un feno-
men social obert i multidimensional, re-
lacionat directa i indirectament amb la
política, l’economia, l’educació, la salut
i l’oci.

La segona part se centra en l’estudi
de l’esport als mitjans de comunicació.
S’analitza la forma, l’estructura i la dinà-
mica del procés d’informació esportiva a
partir d’un exhaustiu seguiment de l’es-
mentada informació en elsmitjans de co-
municació usant una metodologia espe-
cífica d’anàlisi de contingut. En concret,
“aquest estudi està orientat a la relació
existent entre els mitjans de comunica-
ció, esport i societat, amb especial refe-
rència al futbol com a prototip d’esport-
espectacle”, comenta l’autor.

Per portar-ho a terme, primer es fa
explícit un model teòric d’anàlisi teatral i
escenogràfic de l’esport com a especta-

cle a la societat contemporània que té el
futbol, i com elsmitjans són els seus prin-
cipals impulsors. A continuació, s’estu-
dia l’estructura i dinàmica del procés de
comunicació esportiva seguint l’activitat
a la premsa, la ràdio i la televisió. Per úl-
tim, amb les dades obtingudes, s’esta-
bleix el vincle entre societat i esport, a
partir de com el mostren els mitjans de
comunicació.

Per a l’autor, “l’objectiud’aquesta se-
gona part és oferir uns resultats empírics
detallats i inqüestionables sobre el feno-
menesportiu alsmitjansde comunicació”.
Per això, aquesta recerca “resulta útil per
orientar, o reorientar, les línies informati-
ves delsmitjans i per planificar polítiques
esportives no ‘contaminades’ per la sim-
plificació del fenomen esportiu que pre-
senten els propis mitjans”, afegeix.

“L’esport desde laperspectiva genè-
rica comporta i presentaunshoritzonspre-
ceptius, cognitius i operatius en el pla
subjectiu (desitjos, gustos, actituds, com-
portaments i opinions) i en el pla objectiu
és on apareix l’espectacle, el negoci, etc. A
més, també repercuteix en plans més es-
pecífics, comarael cultural, el comunicatiu
i l’econòmic”, explica el director de la tesi.

Com a principals aportacions de la
tesi, González Radío comenta que “es-
devé una projecció i reflex delmónde l’es-
port, ens trasllada a sectorialitzar els com-
portaments, les actituds i ens ajuda a
plantejar percepcions, intuïcions, senti-
ments i creences”. Per al seu autor, “mit-
jançant aquesta investigació es clarifi-
quenambevidènciesobtingudesde l’anàlisi
de continguts, algunes de les controver-
tides qüestions que tenen a veure amb la
presentació de l’esport en els mitjans:
presència absolutament dominant del ves-
sant futbol com a espectacle; la bipolari-
tat informativa en el Real Madrid i el Fut-
bol ClubBarcelona; la perifèria informativa
per a la resta d’esports, per a la dona i per
a tots els altres àmbits de l’esport que no
tenen a veure amb l’espectacle, com ara
la salut o l’educació”, conclou. �

Esport i societat,
tema clau de la tesi més
consultada de la UDC

Manuel González Ramallal és doctor en Sociolo-
gia per la UDC i actualment professor en el Departa-
ment de Sociologia de la Universidad de la Laguna,
a Tenerife. És director del grup de recerca Esport i Tu-
risme, en el qual ha portat a terme projectes de re-
cerca en matèria d’oci i ha publicat elManual de So-
ciología del Ocio Turístico. La seva àrea de recerca és
el vincle entre l’esport i els mitjans de comunicació,
sobre el que ha publicat capítols de llibres i articles
en revistes, i participat en nombroses ponències i es-
deveniments científics. És membre de l’Asociación
Española de Investigación Social Aplicada al Depor-
te (AEISAD).

Vicente González Radío és doctor en Ciències Po-
lítiques i Sociologia, doctor en Ciències de la Infor-
mació i catedràtic de Sociologia a la UDC. És profes-
sor i tutor del centre que la UNED té a Pontevedra. Les
seves àrees de recerca són els fonaments de la So-
ciologia, la Sociologia de la comunicació i opinió pú-
blica i la Sociologia criminal. És autor de més de 25
llibres i ha col·laborat en capítols de molts altres. Ha
escrit nombrosos articles a revistes científiques i ha
treballat a Televisió Espanyola, Televisió de Galícia,
Radio Nacional de España, Radio Galega i en premsa
escrita.



�Aquest document, que pertany a la
col·lecció Projectes i treballs de fi-

nals de carrera de Ciències Ambientals de
la Universitat Autònoma de Barcelona
(UAB), va ser introduït a RECERCAT el mes
d’abril de 2008. D’aleshores, ha rebut un
10,41‰ del total de consultes.

El fet que aquest projecte sigui tan
consultat pot ser perquè, segons l’auto-
ra, “la gestió de residus és un tema d’ac-

tualitat a conseqüèn-
cia de la problemà-
tica existent arreudel
món”. A més, “ma-
lauradament, els pa-

ïsos llatins del continent americà gene-
ralment fan una gestió molt bàsica dels
residus sòlids que generen. Per això, és
possible que aquest document serveixi
d’informació o guia per saber què és el
que succeeix amb els residus d’altres pa-
ïsos”, afegeix.

Pel que fa a RECERCAT, Carrillo creu
que “és una eina molt útil principalment
per a investigadors i investigadores de di-
ferents comunitats universitàries, ja que
gràcies a aquest repositori es pot trobar
molta informació sobre la recerca que es-
tiguin desenvolupant amb exemples de
casos pràctics molt concrets i de moltes
disciplines”.

La idea d’aquest projecte de final de
carrera va sorgir aprofitant que “l’any 2007
la Universidad Michoacana de San Nico-
lás de Hidalgo (UMSNH), situada a la ciu-
tat de Morelia dins l’estat de Michacán a
Mèxic, estava començant un Pla Ambien-
tal Institucional per a la seva comunitat
universitària que tractava temes relacio-

nats amb l’eficiència energètica i d’ús
de recursos naturals, la reducció, re-

utilització i re-
ciclatgede re-
sidus i l’ètica
ambiental. El
projectevaser
la primera ac-
ció emmarca-
dadinsaquest
pla i, alhora,
la base per a
l’anàlisi de la

resta de residus generats en aquesta uni-
versitat per, posteriorment, confeccionar
un Pla de Gestió de Residus”, explica l’au-
tora.

Així, durant l’estada de Carrillo aMè-
xic, es va proposar analitzar la tipologia i
composició dels residus generats en al-
gunes de les àrees de la ciutat universi-
tària, ja que no existia cap tractament dels
residus i es desconeixia quina era la se-
va composició i en quina quantitat es ge-
neraven. “Com el meu projecte analitza i
quantifica els residus generats en un sec-
tor concret de la UMSNH (àrees adminis-
tratives, acadèmiques i biblioteques), es-
devé un cas real que pot servir de model
per a l’anàlisi dels residus generats en al-
tres àrees de lamateixa universitat o d’al-
tres centres universitaris d’arreu delmón”,
comenta Carrillo.

El projecte descriu la metodologia
que es va utilitzar per a l’anàlisi dels re-
sidus i que va consistir en una recollida
no selectiva de residus porta a porta que
es va estructurar en dues etapes. La pri-
mera va estar destinada a obtenir tota la
informació sobre el nombre i tipus d’es-
pais dels edificis situats en la comunitat
universitària per poder elaborar i portar a
terme el mostreig dels residus. Després
es van anar recollint les mostres durant
els dies laborables, es van identificar, se-
parar i quantificar.

La segona etapa va estar dedicada
a la captura informàtica d’aquestesmos-
tres i la gestió dels seus pesos. De les da-
des obtingudes, es va concloure que els
residus demajor pesmostrejat van ser el
paper, la matèria orgànica, el cartró i el
vidre transparent. Els residus demajor ge-
neració per càpita van ser el paper, el car-
tutx d’impressora, el CD i el disquet.

Coma conclusió del projecte es des-
prèn que “la UMSNH no dóna cap tipus
de tractament als residus, que en ser di-
positats a l’aire lliure contaminen el me-
di ambient. Si es reciclessin, es podrien
obtenir no només beneficis ambientals
sinó també econòmics, que disminuirien
el cost del reciclatge tornant els residus
al cicle productiu”, comenta Carrillo. �
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Análisis de los residuos sólidos generados en áreas admi-

nistrativas, académicas, bibliotecas y cómputos, de ciudad

universitaria en la UMSNH, Michoacán, México és el títol del projecte de final

de carrera de Núria Carrillo Mainé, el document més consultat el 2009 al Dipò-

sit de la Recerca de Catalunya (RECERCAT) i el tercermés consultat d’entre tots

els documents que conté aquest repositori en el període 2005-09.

És el document
més consultat el 2009

a RECERCAT

EL TERCER DOCUMENT MÉS CONSULTAT A RECERCAT PERTANY

A L’ÀREA DE LES CIÈNCIES AMBIENTALS

Gestió dels residus sòlids
d’una universitat mexicana
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Orange BS amplia
la seva connexió
al CATNIX

�L’operador Orange Business Ser-
viceshaampliat la sevaconnexió

al Punt Neutre d’Internet a Catalunya
(CATNIX)de100Mbpsa1Gbps, tant en
el commutador com en l’accés al punt
neutre. Orange Business Services co-
mercialitza serveis avançats de teleco-
municacions fixes i mòbils per a grans
empreses,oferintaltadisponibilitat i ren-
diment, amb serveis personalitzats per
a cada client. Amb aquesta ampliació,
ja són 12 de 22 els operadors i ISP que
es connecten al CATNIX a 1 Gbps. �

El TDX amplia la
cerca global

�LaUniversitat deSalamanca s’ha
incorporat el març a la cerca glo-

bal del repositori TesisDoctorals enXar-
xa (TDX). Des del 2007, el servidor TDX
recol·lecta les tesis espanyoles dispo-
nibles enels 19dipòsits d’e-informació
espanyols que usen el protocol estàn-
dardOAI-PMH, els2 col·lectius,Dialnet,
amb8universitats participants, i el pro-
pi TDX, i 17 institucionals individuals:
la Universidad Carlos III, la Compluten-
se deMadrid, la d’Alcalá, la de Burgos,
la de Córdoba, la deGranada, la deHu-
elva, la de Las PalmasdeGranCanaria,
ladeValladolid, ladeZaragoza, laUNED,
la Politécnica de Cartagena, la Politéc-
nica de Madrid, la Rey Juan Carlos, la
d’Alacant i la Politècnica de València.
L’einade la cercaglobal proporcionaac-
cés a més de 20.000 tesis. �

�La Universitat Autònoma de Barce-
lona (UAB) i l’Institut de Recerca i

Tecnologia Agroalimentàries (IRTA) han
afegit una nova col·lecció al Dipòsit de la
Recerca de Catalunya (RECERCAT), res-
pectivament.

La col·lecció de la UAB està destina-
da als projectes i treballs de final de car-
rera d’Enginyeria Tècnica en Informàtica
de Gestió. El primer document que conté
és de l’autor Juan Antonio Aguilar, porta
per títolGestió dels recursos financers d’una
A.M.P.A. d’un col·legi d’educació primària
i consisteix en l’anàlisi, el disseny i la im-
plementació d’una aplicació informàtica
que permeti portar el control dels fluxos fi-
nancers que són necessaris pel funciona-
ment de les activitats extraescolars, de for-
ma senzilla i àgil.

La col·lecció de l’IRTA és per als seus
congressos i simpòsiums del programa de
Producció Agroforestal i engloba els re-
sultats d’activitats realitzades en la unitat
de producció agroforestal de l’Institut que
s’ocupa de diverses espècies arbòries, pel
que fa a la seva selecció, millora, repro-
ducció, producció de fusta, aprofitament
dels fruits i repoblació.

Amb aquestes noves incorporacions,
RECERCAT disposa de 196 col·leccions de
documents per a la seva consulta. �

Dues col·leccions més de documents

El Museu Arqueològic
Municipal d’Alcoi “Camil
Visedo Moltó” s’ha in-
corporat al repositori
Revistes Catalanes amb

AccésObert (RACO) amb la seva revistaRe-
cerques del Museu d’Alcoi, una publicació
anual que divulga els estudis referents a la
prehistòria i l’arqueologiade les comarques
centromeridionals valencianes. Així, RACO
compta amb 53 institucions editores.

Amés, durant els primers quatreme-
sos de l’any, s’hi han afegit vuit noves re-
vistes: Doletiana: revista de traducció, li-
teratura i arts i Perifèria: revista de recerca

i investigació en antropologia, ambdues
de la Universitat Autònoma de Barcelona;
e-artDocuments, Anuario de Hojas deWar-
mi i Observar, totes tres de la Universitat
de Barcelona, Enseñanza de las ciencias
sociales: revista de investigación, editada
de forma conjunta entre les dues univer-
sitats anteriors; Forma: revista d’estudis
comparatius. Art, literatura, pensament,
de la Universitat Pompeu Fabra, i Cabdells:
revista d’investigació de l’Associació Cul-
tural Centelles i Riusech, de l’Institut Ra-
mon Muntaner. Amb aquestes noves in-
corporacions, RACOdisposade266 revistes
en accés obert. �

El Museu Arqueològic Municipal d’Alcoi,
nova institució a RACO
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�S’ha ampliat la capacitat del servidor
de càlcul Bull NovaScale en 8 nodes,

pel que actualment disposa de 44 servi-
dors i 88 processadors de quàdruple nucli,
(352 en total). Aquests servidors són de la
sèrie R422E2 i cadascú consta de 2 pro-
cessadors Xeon X5550 Quad-core a 2,66
GHz i memòria cau 64 KB/256 KB per nu-
cli. Els servidors tenen dues xarxes d’in-
terconnexió Gigabit Ethernet, per a gestió
i per a càlcul. Amb aquesta ampliació, el
clúster de càlcul, anomenat prades, ha ar-
ribat a un total de 1.664 GB de memòria
principal i 52,6 TB de disc. Així, l’Rpunta agre-
gat ha arribat als 4,05 Tflop/s i l’Rmàx esti-
mat és de 3,19 Tflop/s.

El Bull és un sistema clúster de me-
mòria distribuïda i alguns dels seus nodes
estan interconnectats amb una xarxa Infi-
niBand d’alta velocitat, que complementa
les prestacions del clúster HP CP4000, amb
xarxa Gigabit Ethernet, i del sistema SGI Al-
tix, de memòria compartida. Amb aquesta
ampliació, el centre supera els 5 Tflop/s de
potència de càlcul.

Nou maquinari Dell
Fruit d’una col·laboració amb Dell, el Cen-
tre ha posat en operació un nou maquina-
ri que consta de dos servidors blade Po-
werEdge M610. Cada servidor té dos
processadors Intel Xeon E5540QuadCore,
arribant a un total de 16 nuclis. Aquests
processadors funcionen a una freqüència
de rellotge de 2,53 GHz, i incorporen una
memòria cau a tres nivells, amb 256 KB
d’L1, 1 MB d’L2 i 8 MB d’L3.

La memòria total del sistema és de 96
GB, el que suposa poder disposar de 6 GB
de memòria per nucli. Els 4 discos incor-
porats, ambbusos de tecnologia SAS, apor-
ten un total de 584 GB d’espai d’emma-
gatzematge local. La potència total agregada
dels dos servidors és de 24,96 Gflop/s.

La col·laboració entre Dell i el CESCA,
destinada a avaluar el maquinari, ha per-
mès obtenir els servidors a un preu sim-
bòlic d’1 €. Tot i així, les millores afegides
a l’oferta, que finalment han conformat la
configuració esmenada, van suposar una
inversió total de 3.942,21 €, IVA exclòs. �

A l’esquerra, el Bull, que després de l’ampliació amb

8 nodes addicionals disposa de 352 nuclis.

A la dreta, el nou Dell, instal·lat fruit d’una

col·laboració amb aquest fabricant per avaluar el

seu maquinari.

�Les institucions impulsores han pre-
sentat, el passat 12 de gener, el re-

positori Materials Docents en Xarxa (MDX)
davant delsmitjans. L’MDX va entrar en fun-
cionament l’octubre de 2009 gràcies a la
feina cooperativa d’un grup format per deu

universitats, el CESCA i el CBUC, amb el su-
port del Comissionat per aUniversitats i Re-
cerca de la Generalitat. L’acte de presen-
tació ha comptat amb la participació de
Joan Majó, comissionat per a Universitats
i Recerca, Antoni Gonzàlez, president del

CBUC, Miquel Huguet, director del CESCA i
Anna Casaldàliga, representant del grup de
treball de l’MDX liderat per la Universitat
Pompeu Fabra.

Majó ha destacat la importància de
l’MDX en el tancament d’un cercle que va
començar ambel repositori Tesis Doctorals
en Xarxa i, anteriorment, amb el Catàleg
Col·lectiu de les Universitats de Catalunya
i la BibliotecaDigital de Catalunya: “Aquest
projecte té un embolcall més gros i repre-
senta la darrera pota en el desenvolupa-
ment de la informació global d’accés obert
en el món universitari”. A més també s’ha
referit a la implicació d’aquests repositoris
amb la creació, per ara virtual, de la Uni-
versitat de Catalunya, un projecte previst a
la reforma de la Llei d’universitats de Ca-
talunya. “És un element del qual ha de gau-
dir, primer, elmónuniversitari català i, des-
prés, tota la societat civil, en col·laboració
amb totes les entitats que s’hi vulguin ad-
herir”, va assenyalar el comissionat. �

Es presenta el repositori Materials Docents en Xarxa

Ampliació del Bull NovaScale

D’esquerra a dreta, Huguet, Majó, Gonzàlez i Casaldàliga durant l’acte de presentació de l’MDX.
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Noves tecnologies
en CATALÀ!

Redifusió de
continguts

La icona que encapçala el títol d’aquest
apartat ja comença a ser força cone-
guda per tots els usuaris d’internet i
identificada amb la difusió automàti-
ca de continguts diversos a través de
la xarxa.

Aquesta icona indica la redifusió
de continguts o sindicació de contin-
guts, una tecnologia amb la qual ja no
cal perdre temps navegant per internet
per estar ben informat, sinó que n’hi
ha prou de consultar algunes de les pà-
gines web que apleguen la informació
que es redifon des d’altres pàgines o
bé subscriure’s a un fil de continguts
o canal de continguts (fitxer que recull
informació resumida sobre les actua-
litzacions d’unweb) a través d’una apli-
cació informàtica anomenada agrega-
dor (en anglès, RSS reader) que permet
gestionar-ne la recepció i visualització.

Les denominacions catalanes nor-
malitzades per a fer referència al pro-
cés pel qual es tornen a difondre de
manera automàtica alguns continguts
d’un web en un altre web o als usuaris
que prèviament s’hi han subscrit són
redifusió o sindicació. Tot i que la de-
nominació redifusió és lingüísticament
adequada i és prou coneguda en cata-
là per a designar aquest concepte, tam-
bé s’ha admès com a sinònim la forma
sindicació, calc de l’anglès syndication,
atès que té un ús molt estès entre els
usuaris i que, en general, es conside-
ra una formamés precisa i inequívoca.

Un dels formatsmés estesos per
a la redifusió de continguts és l’RSS
(acrònimde Really Simple Syndication),
codificat en llenguatge XML. Si encara
nohoheu fet, a què espereu per a subs-
criure-us al servei de redifusió de con-
tinguts de la revista Teraflop?

w w w . t e r m c a t . c a t

�S’ha instal·lat una sonda perfSonar,
unamàquina dedicada amesurar el

comportament de la xarxa, per col·laborar
en la mesura de la xarxa òptica privada
(OPN) del projecte LHC. La sonda perfSo-
nar també podrà ser utilitzada per aque-
lles institucions de l’Anella Científica que
vulguin comprovar l’estat de la seva xarxa
gràcies a la resta d’eines que incorpora;
és el cas de l’eina NDT, que serveix per fer
proves de velocitat de les connexions.

PerfSonar és una infraestructura de-
dicada al monitoratge del rendiment de la
xarxa, facilitant la solució de problemes
en connexions que travessen diversos do-
minis; i inclou, a la vegada, un conjunt de
serveis dedicats a realitzarmesures de ren-
diment en entorns federats.

D’altra banda, el CESCA disposa d’un
nou servidor de temps Network Time Pro-
tocol (NTP), instal·lat a Telvent, disponible
per als operadors del punt neutre CATNIX.
Amb aquest nou servidor, el Centre dis-
posa de dos servidors de temps, un a l’Edi-

fici Annexus i l’altre a Telvent, de manera
que en cas de caiguda d’un, es farà servir
l’altre automàticament oferint així un ser-
vei redundant.

L’NTP és un protocol d’internet per
sincronitzar els rellotges dels sistemes in-
formàtics a través de l’encaminament de
paquets en xarxes amb latència variable.
La latència és la demora en la propagació
i transmissió de paquets dins de la xarxa.

El servidor de temps ajuda a mante-
nir un sincronisme horari acurat dels dis-
positius de xarxa, d’aquestamanera es ga-
ranteix el bon funcionament de totes les
aplicacions i s’assegura que els registres
de les màquines siguin consistents.

També s’ha instal·lat un nou sistema
de servidors d’alta densitat per als entorns
productius corporatius que servirà per re-
novar la infraestructura heterogènia dels
servidors ubicats al centre de dades.

El projecte s’ha adjudicat a Dell Com-
puter, després de convocar unprocediment
contractual, per un import de 56.300 €,
IVA exclòs, i consisteix en la instal·lació
de 15 servidors de tipus blade de doble
processador XeonE5540ambunamemòria
RAM de 24 GB. �

S’instal·la una sonda per mesurar
el comportament de la xarxa

�L’Institut Geològic de Catalunya (IGC)
disposa, des del passatmes d’abril,

d’un nou punt d’accés a l’Anella Científi-
ca per mitjà d’una línia ADSL a una velo-
citat de 8 Mbps, al seu Centre de Suport
Territorial ubicat a Tremp. Aquest punt d’ac-
cés s’uneix al que ja té la institució a la se-
va seu central de Barcelona, de 100Mbps
de velocitat.

D’altra banda, la Universitat Poli-
tècnica de Catalunya (UPC) ha ampliat de
100 Mbps a 1 Gbps la connexió local a
l’Anella Científica que usen les seves ins-
titucions vinculades, l’Escola Politècnica

de Mataró i el Consorci Escola Tècnica
d’Igualada.

Aquesta connexió també es podrà uti-
litzar per a l’enllaç de backup de 450Mbps
que la UPC té en el punt d’accés al Cam-
pus Sud d’1 Gbps i que comparteix amb
la Universitat de Barcelona i el Consell Su-
perior d’Investigacions Científiques.

A més d’aquesta connexió, la UPC
disposa de dues connexions addicionals
a 1 Gbps, per a la sortida del tràfic regular
d’aquesta universitat i per als projectes
del Centre de Comunicacions Avançades
de Banda Ampla. �

Nou punt d’accés de l’IGC i ampliació
de la connexió de la UPC per a les seves
institucions vinculades



Al començament de maig el Punt Neutre
d’Internet a Catalunya (CATNIX, Catalu-
nya Neutral Internet Exchange) ha estre-
nat nou web. La renovació, feta a inicia-
tiva de la Secretaria de Telecomunica-
cions i Societat de la Informació (STSI),

s’ha dissenyat en consonància amb la
recentment estrenada imatge corporati-
va del punt neutre. El nou logotip comp-
ta amb un símbol format per un mapa de
punts, que representen la connectivitat
i l’intercanvi.
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Els models actuals de predicció del

temps i de la contaminació no conte-

nen parametritzacions que descriguin els

principals processos físics que succeeixen

en les primeres hores del dia o al vespre,

quan l’estabilitat de l’atmosfera està can-

viant ràpidament. Com a conseqüència,

alguns aspectes de les condicions atmos-

fèriques no es prediuen de manera correc-

ta, és el cas de la diferència entre les tem-

peratures màxima i mínima o la dissipació

de la boira matinera.

El professors David Pino i Jordi Mazón

del Departament de Física Aplicada de la

UPC fan servir observacions, teoria de capa

de mescla, large-eddy simulation, i models

de mesoescala, per investigar en detall els

diferents mecanismes que poden influir en

l’evolució de la capa límit durant aquestes

transicions, com els fluxos superficials,

l’estratificació, el cisallament del vent, la

radiació, la subsidència o l’advecció. Els

professors també analitzen altres aspectes

de la dinàmica de la baixa troposfera, entre

els que hi ha la formació de fronts costa-

ners al Delta del Llobregat.

El CATNIX estrena web

F O T O / N O T Í C I A

Camp de vent (a dalt) i component horitzontal (a

baix) al llarg de la vall del Llobregat a les 6 UTC del

3 de setembre del 2000 al llarg del tall vertical

marcat amb una línia vermella. S’observa com so-

bre el delta l’aire relativament càlid i humit de la

Mediterrània té un fort component vertical, conse-

qüència de l’arribada del front fred superficial.


